

ကမ္ဘာ့ဘဏ်၏ မြန်မာနိုင်ငံတွင် COVID-19 ကပ်ရောဂါနှင့် သက်ဆိုင်သည့် ကူညီထောက်ပံ့မှုများ

၂၀၂၀ ပြည့်နှစ် စက်တင်ဘာလ ၂၉ ရက်



ကမ္ဘာ့ဘဏ်အုပ်စု COVID-19 နှင့် သက်ဆိုင်သည့် ကူညီထောက်ပံ့မှုများ ([World Bank Group COVID-19 support](#)) ကို ၂၀၂၀ ပြည့်နှစ် ဧပြီလကတည်းက စတင်ဆောင်ရွက်လာခဲ့ရာ ဆင်းရဲနွမ်းပါးသူများ နှင့် ထိခိုက်လွယ်သူ များအား ကာကွယ်စောင့်ရှောက်ခြင်း၊ စီးပွားရေးလုပ်ငန်းများအားပံ့ပိုးခြင်း နှင့် COVID-19 ကမ္ဘာ့ကပ်ရောဂါကြောင့် ထိခိုက်နစ်နာခဲ့ရသော စီးပွားရေးကဏ္ဍ ပြန်လည်နာထူထောင်လာစေရန် အားဖြည့်ခြင်းတို့အတွက် နိုင်ငံပေါင်း (၁၀၀) ကျော်တွင် အမေရိကန်ဒေါ်လာ (၁၆၀) ဘီလျ်အထိ အသုံးပြုခဲ့ပြီး ဖြစ်ပါသည်။ မြန်မာနိုင်ငံတွင် ကမ္ဘာ့ဘဏ်က ကူညီထောက်ပံ့နေသော အကောင်အထည်ဖော်ဆဲစီမံကိန်းများ အပြင် လတ်တလောအတည်ပြုခဲ့သည့် စီမံချက်များ သည်လည်း လျင်မြန်စွာအသက်ဝင်ကာ စတင်အကောင် အထည်ဖော်နေပြီဖြစ်ရာ COVID-19 ကို ခုခံ တိုက်ခိုက်ရန် နှင့် စီးပွားရေးပြန်လည်ထူထောင်နိုင်ရန်အတွက် ပဋိပက္ခဖြစ်နေသည့် ဒေသများအပါအဝင် လူမှုရေး အရအားလုံး အကျိုးဝင်စေရန်၊ အထူးသဖြင့် ဆင်းရဲနွမ်းပါးသူ များ နှင့် ထိခိုက်လွယ်သူများ ပါဝင်နိုင်စေရန် အထူး အာရုံစိုက် လုပ်ကိုင်လျက်ရှိပါသည်။



ကိုဗစ်-၁၉ ကပ်ရောဂါ တုန့်ပြန်ရေးအတွက် မြန်မာနိုင်ငံ၏ အရေးပေါ် အစီအစဉ်အတွင် အဓိက လိုအပ်ချက် ဖြစ်သော ဆေးရုံများကို လိုအပ်ချက်နှင့်အညီ ကြိုတင် ပြင်ဆင်စီမံဆောင်ရွက်ရန်နှင့် ရောဂါ ကူးစက်မှု လျော့ချရေး အတွက် ဝန်ထမ်းများတွင်လိုအပ်နေသည့် စွမ်းဆောင်ရည်များ ဖြည့်ဆည်းနိုင်ရေး၊ ကျန်းမာရေးဝန်ထမ်းများ အား

ကာကွယ်ပေးနိုင်ရေး နှင့် ကူးစက်ခံလူနာများအား ကုသ ပေးနိုင်ရေး လိုအပ်ချက်များကို အရှိန်အဟုန်မြှင့် လုပ်ဆောင်နိုင်ရန် အတွက် ၂၀၂၀ ဧပြီလတွင် ကမ္ဘာ့ဘဏ်က မြန်မာနိုင်ငံ COVID-19 ရောဂါ အရေးပေါ်တုံ့ပြန်မှု စီမံကိန်း ([Myanmar COVID-19 Emergency Response Project](#)) ဆောင်ရွက်ရန် ချေးငွေ အမေရိကန်ဒေါ်လာ သန်း (၅၀)ကို အတည်ပြု ခဲ့ပါသည်။ တိုင်းဒေသကြီး နှင့် ပြည်နယ် အသီးသီးရှိ ဗဟိုအဆင့် ဆေးရုံ (၁၁) ရုံ နှင့် တိုင်း ဒေသကြီး/ပြည်နယ် အဆင့် ဆေးရုံ (၅၀) တို့ကို ဦးစားပေး ပံ့ပိုးရန် ဖြစ်ပါသည်။ ၎င်းဦးစားပေးဆေးရုံ (၆၁) ရုံတွင် ထားရှိရမည့် အရေးပေါ် ကြပ်မတ်ကုသဆောင်(ICU)အတွက် အရေးတကြီး လိုအပ်နေသော ပစ္စည်းကိရိယာများ ဝယ်ယူရေးကို ကျန်းမာရေး နှင့် အားကစား ဝန်ကြီးဌာနက UNOPS နှင့် ချိတ်ဆက် ပူးပေါင်း ဆောင်ရွက်လျက် ရှိပါသည်။ စီမံကိန်း အနေဖြင့် ကျန်းမာရေးနှင့် အားကစားဝန်ကြီးဌာနက ဆောင်ရွက်လျက်ရှိသော ဘေး အန္တရာယ် ဆိုင်ရာ သတင်း ပြန်ကြားရေးနှင့် ရပ်ရွာလူထု၏ ပူးပေါင်းပါဝင်မှု မြှင့်တင်ရေး လုပ်ငန်းများအပြင် ကျန်းမာရေး ဝန်ထမ်းများ အနေဖြင့် အရည်အသွေး ပြည့်ဝပြီး ဘေးကင်းသော ကျန်းမာရေး ဝန်ဆောင်မှုများ ပေးနိုင်ရေးအတွက် စွမ်းဆောင်ရည်မြှင့် သင်တန်းပေးခြင်း တို့ကို လည်း ပံ့ပိုး ကူညီလျက်ရှိပါသည်။



မြန်မာနိုင်ငံ COVID-19 အရေးပေါ် တုံ့ပြန်မှု စီမံကိန်းသည် ကမ္ဘာ့ဘဏ် အုပ်စု ၏ ကမ္ဘာ့ကပ်ရောဂါ အရေးပေါ် ထောက်ပံ့ ကူညီရေး အစီအစဉ် [Pandemic Emergency Financing Facility](#) (PEF) အရ ထောက်ပံ့ငွေ အမေရိကန်ဒေါ်လာ (၈) သန်းကိုလည်း ရရှိခဲ့သည်။ PEF အစီအစဉ်သည် ကမ္ဘာ့ နိုင်ငံအများအပြားတွင် ကြီးမားသည့် ရောဂါ ကူးစက်မှုများ ဖြစ်ပွား လာပါက အပြည်ပြည်ဆိုင်ရာ ဖွံ့ဖြိုး တိုးတက်ရေး အသင်း IDA ရန်ပုံငွေကို

ရရှိနိုင်သည့် နိုင်ငံများအား ငွေကြေး ထောက်ပံ့မှုများ ပေးနိုင်ရန် အတွက် ရည်ရွယ်ထားခြင်း ဖြစ်သည်။ မြန်မာ နိုင်ငံအတွက် PEF ငွေကြေး ထောက်ပံ့မှုအစီအစဉ်အရ ကျန်းမာရေး ကဏ္ဍကို အရှိန်အဟုန်မြှင့် ပံ့ပိုးပေးမည်ဖြစ်ပြီး၊ အထူးသဖြင့် ပဋိပက္ခဖြစ်ပွားနေသည့် ဒေသများရှိ အထိခိုက်လွယ်ဆုံး အုပ်စုများ နှင့် ရပ်ရွာလူထုအတွက် အထူး အလေးထားကာ တိုင်းရင်းသားအဖွဲ့များ၏ ကျန်းမာရေး ဝန်ဆောင်မှု ပေးသူများနှင့် ပူးပေါင်း ဆောင်ရွက်သွားမည် ဖြစ်သည်။ ဤသို့ လုပ်ဆောင်ခြင်းဖြင့် ပြည်နယ်များမှ ပဋိပက္ခဒဏ်ခံဒေသများ နှင့် ရောက်ရှိရန် ခက်ခဲသော နယ်မြေများရှိ ဆေးရုံ (၄) ရုံ၏ အထူးကြပ်မတ်ကုသနိုင်မှုစွမ်းရည် နှင့် ဆေးရုံ (၁၀)ရုံ၏ ဓာတ်ခွဲလုပ်ငန်း တိုးချဲ့ဆောင်ရွက်နိုင်မှုတို့ကို ပိုမို ကောင်းမွန် လာအောင် မြှင့်တင်ပေးနိုင်မည် ဖြစ်ပါသည်။



ပြည်နယ်နှင့် တိုင်းဒေသကြီးအားလုံးတွင် လူနာများအား စောင့်ကြည့် လေ့လာခြင်း နှင့် ရောဂါရှာဖွေ စစ်ဆေးခြင်း လုပ်ငန်းများ ပိုမို အားကောင်း လာစေရေး၊ ထိရောက်မှုရှိသည့် သံသယလူနာ အားလုံး၏ သတင်း အချက်အလက်ကောက်ယူခြင်း နှင့် တင်ပြအစီရင်ခံသည့် စနစ် တည်ထောင်နိုင်ရေး၊ ရပ်ရွာတွင်း စောင့်ကြည့်သည့်လုပ်ငန်းများတွင် အခြေခံ ကျန်းမာရေး စောင့်ရှောက်မှုပေးသည့်ဝန်ထမ်း နှင့် တိုင်းရင်းသား အဖွဲ့အစည်းများမှ ကျန်းမာရေးအဖွဲ့အစည်းများ ပါဝင် ဆောင်ရွက် လာအောင် ပံ့ပိုး ဆောင်ရွက်ပေးရေး၊ လမ်းညွှန်ချက်များ ကို ကျန်းမာရေးဝန်ထမ်းများ နှင့် ရပ်ရွာတွင်းမှ

စေတနာ့ ဝန်ထမ်းများထံ အရောက်ပို့ပေးရေး နှင့် လူထု အတွက် သတင်း အချက်အလက်မျှဝေရေး၊ ပညာပေး လုပ်ငန်းများနှင့် သတင်းနှင့် ပြန်ကြားရေးဆိုင်ရာ အထောက်အကူပြုပစ္စည်းများ ပြုစုဖြန့်ဝေရေးတို့အတွက် ကမ္ဘာ့ဘဏ်၏ ပဏာမ ကျန်းမာရေး ဝန်ဆောင်မှုများအတွက် ထပ်ဆောင်း ရန်ပုံငွေ စီမံကိန်း ([Additional Financing for the Essential Health Services Project](#)) အောက်မှ ၂၀၂၀ ခုနှစ် ဇွန်လတွင် အတည်ပြုခဲ့ပြီး စွမ်းဆောင်ရည်မြှင့်တင်ရေး နှင့် လုပ်ငန်း ဆောင်ရွက်မှုကုန်ကျ စရိတ်များ အတွက် ပံ့ပိုးကူညီပေးနေပြီ ဖြစ်သည်။



ဤသို့ခက်ခဲသောအခြေအနေတွင် မြန်မာပြည်သူများအတွက် များစွာလိုအပ်နေသည့် ငွေကြေး ထောက်ပံ့မှုများကို မိခင်နှင့် ကလေးငွေကြေးထောက်ပံ့ရေးစီမံကိန်း ([Maternal and Child Cash Transfer Project](#)) အောက်မှ ပံ့ပိုးထားပါသည်။ ၂၀၂၀ ခုနှစ် ဩဂုတ် လကုန်ပိုင်းတွင် ဧရာဝတီတိုင်း ဒေသကြီး နှင့် ရှမ်းပြည်နယ်တို့မှ ကိုယ်ဝန်ဆောင် မိခင် နှင့် နှစ်နှစ်အောက် ကလေးငယ်များ၏ မိခင်တို့ အပါအဝင် အမျိုးသမီး (၁၂၆,၆၀၀) ဦးတို့ကို စာရင်းသွင်း နိုင်ခဲ့ပြီး စီမံကိန်းအကျိုးခံစားခွင့်ရှိသူ တစ်ဦးချင်း အနေဖြင့် (၆) လတာအတွင်း စုစုပေါင်း မြန်မာကျပ် ကိုးသောင်းစီ (လစဉ် မြန်မာကျပ် ၁၅,၀၀၀/အမေရိကန်ဒေါ်လာ ၁၁.၅ နှုန်း) လက်ခံရရှိခဲ့ပြီးဖြစ်သည်။ ပုဂ္ဂလိက ငွေပေးချေမှု လုပ်ငန်း များဖြစ်သော ဧရာဝတီဘဏ် နှင့် ကမ္ဘောဇဘဏ်တို့မှတစ်ဆင့် ငွေကြေးထောက်ပံ့မှုကို ၂၀၂၀ ခုနှစ် စက်တင်ဘာလ (၉) ရက်နေ့တွင် စတင်ခဲ့ပါသည်။ ယခုအချိန်အထိ ရှမ်းပြည်နယ်တွင် အကျိုးခံစားခွင့် ရှိသူများ၏ ၅၀ ရာခိုင်နှုန်း နှင့် ဧရာဝတီတိုင်းဒေသကြီးတွင် ၇၀ ရာခိုင်နှုန်း အသီးသီး ပေးအပ်ခဲ့ပြီး ဖြစ်သည်။ ငွေလွှဲပြောင်းပေးမှုကို ပိုက်ဆံအိတ် (E-wallet) အစီအစဉ် သို့မဟုတ် အနီးဆုံး AYA Pay သို့မဟုတ် KBZ Pay ကိုယ်စားလှယ်မှတစ်ဆင့် လွှဲပို့ပေးခြင်း ဖြစ်သည်။ နောက်တစ်ကြိမ် ငွေလွှဲပြောင်းပေးပို့မှုကို ၂၀၂၁ ခုနှစ် ဇန်နဝါရီလတွင် ဆောင်ရွက်မည် ဖြစ်ပါသည်။



COVID-19 ကမ္ဘာ့ကပ်ရောဂါကို တုံ့ပြန်ဆောင်ရွက်နေသည့် အစိုးရအား ပံ့ပိုးနိုင်ရန် ကမ္ဘာ့ဘဏ်သည် အမေရိကန် ဒေါ်လာသန်းပေါင်း (၄၈၀) ဖြင့် ဆောင်ရွက် လျက်ရှိသည့် အမျိုးသားအဆင့် လူထုဗဟိုပြုဖွံ့ဖြိုးရေးစီမံကိန်း ([National Community Driven Development Project](#) - NCDDP) ၏ အရေးပေါ် တုံ့ပြန်ဆောင်ရွက်ရေး အစီအစဉ် (Contingent Emergency Response Component (CERC)) ကို ၂၀၂၀ ဇူလိုင်လတွင် စတင်ခဲ့သည်။ အစီအစဉ်အရ NCDDP မှ ဘဏ္ဍာငွေ အမေရိကန်ဒေါ်လာ သန်း (၁၁၀) ကို အသုံးပြုကာ ကျေးလက် ဒေသ ဖွံ့ဖြိုးတိုးတက်ရေး ဦးစီးဌာနသည် ထိခိုက်လွယ်သည့် အိမ်ထောင်စုများ အရေးပေါ် ဝင်ငွေရရှိနိုင်အောင် ဆောင်ရွက်ပေးလျက်ရှိရာ ကျေးရွာသူ ရွာသားများ ကိုယ်တိုင် လုပ်ငန်း ဆောင်ရွက်ကာ လုပ်အားခ ရရှိနိုင်သည့် cash-for-work (CfW) အစီအစဉ်အရ ကျေးရွာပေါင်း (၂,၅၀၀) ကျော်ရှိ အကျိုးခံစားခွင့်ရှိသူ အိမ်ထောင်စုပေါင်း (၃၉၀,၀၀၀) (အမျိုးသမီး ၄၂ ရာခိုင်နှုန်းပါဝင်) ကို ဝင်ငွေရရှိစေခဲ့သည်။ အလားတူပင် အရေးပေါ် ကျေးရွာ လှည့်ပတ်ရံပုံငွေ (emergency village revolving fund (EVRF)) ဖြင့် ကျေးရွာပေါင်း (၁၇၀၀) ကျော်ရှိ COVID-19 ကြောင့် ထိခိုက်ခံရသည့် တောင်သူ နှင့် ကျေးလက်နေ ထုတ်လုပ်သူများအား ထောက်ပံ့ကူညီခဲ့ ပါသည်။ ယနေ့အထိ cash-for-work (CfW) အစီအစဉ်အရ ထိခိုက်လွယ်သည့် အိမ်ထောင်စုများအား လုပ်အားခအဖြစ် ပေးနိုင်ခဲ့သည်မှာ မြန်မာကျပ် (၁၅) ဘီလျံခန့်ဖြစ်ပြီး အရေးပေါ်ကျေးရွာလှည့်ပတ် ရံပုံငွေမှ ချေးယူမှု (၁၃၄,၈၁၆) ကြိမ်ဖြင့် ထုတ်ချေးငွေမှာ မြန်မာကျပ်



(၄၁.၁) ဘီလျံခန့် ရှိခဲ့ပြီ ဖြစ်သည်။ ကျေးလက် ဒေသဖွံ့ဖြိုးတိုးတက်ရေးဦးစီးဌာနသည် လာမည့် ၂၀၂၀ - ၂၁ အစိုးရ ဘဏ္ဍာနှစ် အတွင်းတွင် ကျေးရွာပေါင်း (၄,၈၀၀) တွင် cash-for-work (CFW) ဖြင့်လည်းကောင်း၊ ကျေးရွာပေါင်း (၇၀၀) တွင် အရေးပေါ် ကျေးရွာ လှည့်ပတ်ရုံပုံငွေ၏ ချေးငွေအဖြစ် လည်းကောင်း ဒုတိယအကြိမ် ထောက်ပံ့ကူညီသွားရန် ရည်ရွယ် ထားပါသည်။



၂၀၂၀ ခုနှစ် ဇွန်လတွင် အတည်ပြုခဲ့သော မြန်မာ့စားနပ်ရိက္ခာနှင့် စိုက်ပျိုးရေး စနစ်ဖွံ့ဖြိုးရေးစီမံကိန်း [National Food and Agriculture System Project](#) သည် တောင်သူများ၏ ဝင်ငွေလျော့ကျ မသွား အောင် ထိန်းထားရေးအတွက် စိုက်ပျိုးရေး သွင်းအားစုများ၏ အရည်အသွေး နှင့် အသုံးပြုမှုကို တိုးတက် ကောင်းမွန်လာစေရေး နှင့် လုပ်သား အင်အား အသုံးများသည့် cash-for-work အစီအစဉ်များ ကို တိုးမြှင့်ခြင်းဖြင့် ဆင်းရဲ

နွမ်းပါးသောမိသားစုများ၊ အထူးသဖြင့် ကမ္ဘာ့ကပ်ရောဂါကြောင့် ပြည်ပ တွင် အလုပ်အကိုင် ဆုံးရှုံးကာ မြန်မာနိုင်ငံသို့ ပြန်လည် ရောက်ရှိလာသည့် ရွှေ့ပြောင်းလုပ်သားများ အတွက် အလုပ်အကိုင်များ ဖန်တီးပေးရေးတို့အတွက် ထောက်ပံ့ ကူညီ သွားမည် ဖြစ်ပါသည်။ ဤစီမံကိန်းတွင် အများ ပြည်သူတို့အား လူမှုကွန်ရက် နှင့် အခြား နည်းလမ်းများမှ တစ်ဆင့် COVID-19 ဆိုင်ရာ အသိပညာ ဖြန့်ဝေ မြှင့်တင်ရေးကို လည်း ပံ့ပိုး သွားမည်ဖြစ်သည်။ အမေရိကန်ဒေါ်လာ သန်း (၂၀၀) ဖြင့် ဆောင်ရွက်မည့် ဤစီမံကိန်းသည် COVID-19 အလွန်တွင် မြန်မာ တောင်သူများအတွက် စိုက်ပျိုးရေး ကုန်ထုတ်လုပ် နိုင်စွမ်း နှင့် သီးနှံမျိုးကွဲများ စိုက်ပျိုး ထုတ်လုပ်နိုင်မှု တိုးတက် မြှင့်မား လာရေးနှင့် ဈေးကွက်လက်လှမ်းမီမှု ပိုမို ကောင်းမွန်လာရေးတို့ကို တစ်နိုင်တစ်ပိုင် တောင်သူများ၊ အမျိုးသမီးများ နှင့် အခြား ထိခိုက် လွယ်သည့် အုပ်စုများကို အထူး အလေးပေးကာ ဆောင်ရွက် သွားရန် ရည်ရွယ်ပါသည်။



စီးပွားရေးအပေါ်ရေရှည်သက်ရောက်မှုများကို လျော့ချ နိုင်ရေးအတွက် မြန်မာ နိုင်ငံအနေဖြင့် စီးပွားရေး လုပ်ငန်းများနှင့် အိမ်ထောင်စုများအပေါ် COVID-19 ၏ လူမှုရေးနှင့် စီးပွားရေးအရ ရိုက်ခတ်မှုကို ပိုမို နက်နဲစွာ သိရှိနားလည်ခြင်းဖြင့် အကျိုးရှိနိုင်ပါသည်။ မြန်မာ နိုင်ငံ အစိုးရ၊ ဖွံ့ဖြိုးရေး မိတ်ဖက်များ နှင့် အများ ပြည်သူတို့ အတွက် တိကျသော စီးပွားရေး ဆိုင်ရာ အချက်အလက်များကို အချိန်နှင့်တပြေးညီ မျှဝေနိုင်ရေး အတွက်

ကမ္ဘာ့ဘဏ်သည် ဗဟိုစာရင်းအင်းအဖွဲ့ နှင့် ပူးပေါင်းကာ မြန်မာနိုင်ငံ COVID-19 ကပ်ရောဂါ သက်ရောက်မှု စောင့်ကြည့် လေ့လာရေး လုပ်ငန်း ([Myanmar COVID-19 Monitoring Platform](#))ကို ဆောင်ရွက်ခဲ့ပါသည်။ ထိုရပ်ဝန်း၏ အချက်အလက်များ သည် ကမ္ဘာ့ဘဏ်၏ မြန်မာ့ စီးပွားရေး စောင့်ကြည့် လေ့လာမှု အစီရင်ခံစာ ([Myanmar Economic Monitor](#)) စသည့် ရှိနှင့်ပြီးသား ခွဲခြမ်း စိတ်ဖြာ လေ့လာ ဆန်းစစ်မှုများ အပြင် စီးပွားရေးလုပ်ငန်းများ နှင့် အိမ်ထောင်စုများထံ တယ်လီဖုန်း ဖြင့် ဆက်သွယ် ကောက်ယူထားသည့် အချက်အလက်များနှင့် ရပ်ရွာတွင်း စစ်တမ်း ကောက်ယူထားမှုများကို အခြေခံထားပါသည်။